
SPOTKANIE 
MIESZKAŃCÓW 

ORZYSZA 

 WSPÓŁDECYDUJ O FUNDUSZU KORKOWYM – debata nt. 

zwalczania alkoholizmu w Gminie Orzysz w aspekcie społecznego badania 
wydatków na ten cel, w ramach realizacji ogólnopolskiego projektu 
prowadzonego przez Stowarzyszenie Liderów Lokalnych Grup 
Obywatelskich z Warszawy. 
 

Zadanie dofinansowano ze środków  Stowarzyszenia Liderów Lokalnych Grup 
Obywatelskich i Fundacji im. Stefana Batorego 

 



Monitoring funduszu korkowego 
prowadzonego w ramach 

Społecznej Kontroli Władzy w Gminie Orzysz 

 Monitoring polega na badaniu wydatkowania środków przeznaczonych na 
profilaktykę i zwalczanie alkoholizmu na terenie Gminy Orzysz. 
 

 Środki na ten cel (przez monitorujących nazwane funduszem korkowym) 
pochodzą z opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych. 
 

 Badanie obejmowało rok 2010, a obecnie badany jest rok kolejny, 2011 m.in. 
w celu stwierdzenia czy i w jakim stopniu wprowadzono zmiany 
rekomendowane w raporcie podsumowującym monitoring. 
 

 Monitoring prowadzony jest przez tzw. Strażnika Lokalnego Krzysztofa 
Marusińskiego w ramach ogólnopolskiego projektu realizowanego przez 
Stowarzyszenie Liderów Lokalnych Grup Obywatelskich z Warszawy. 
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Monitoring funduszu korkowego 
prowadzonego w ramach 

Społecznej Kontroli Władzy w Gminie Orzysz 

 Monitoring ma pobudzić środowisko lokalne (mieszkańców) do 

postawienia sobie pytania i odpowiedzenia na nie: 

 

Czy działania, które podejmuje Gmina Orzysz, 

pozwalają osiągnąć założony cel, a jeśli niezupełnie 

– to co należy zrobić, aby poprawić tę sytuację? 
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metody zbierania informacji 
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analizowanie 
zebranych 

dokumentów 

wywiady 

obserwacja 
Biuletyn 

Informacji 
Publicznej 

wnioskowa-
nie o 

informację 
publiczną  



badane obszary 
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raport 
Strażnika 
Lokalnego 

Gminny 
Program 

Rozwiazywani
a Problemów 
Alkoholowych 

spójność GP 
RPA z 

wytycznymi 
ogólnopolskimi 

i gminnymi 

stopień 
realizacji i 

skuteczność 
GP RPA 

efektywne, 
celowe i 
rzetelne 

zarządzanie 
środkami 

wysokość 
środków i ich 
pochodzenie 

zezwolenia na 
sprzedaż 
alkoholu, 
procedury 

Gminna 
Komisja RPA: 
przygotowanie 

kontrole 

podmioty 
realizujące 

zadania  



podmioty realizujące zadania GP RPA 
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Punkt 
Konsultacyjny 

szkolna świetlica 
wychowawczo-
terapeutyczna  
w Okartowie 

zajęcia 
profilaktyczno-
integracyjne 
Gimnazjum 

parafialna 
świetlica 

środowiskowa  

zajęcia 
profilaktyczno-
integracyjne 

ZSO  

środowiskowa 
świetlica 

opiekuńczo-
wychowawcza  
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2009 r.  

planowano  167 000 zł 
pozyskano 184 252 zł 

wydatki

zrealizowane

154 094 zł

nie

wydatkowano

30 158 zł

2010 r.  
planowano 173 466 zł 
pozyskano 207 212 zł 

wydatki

zrealizowane

157 906 zł

nie

wydatkowano

49 306 zł

2011 r.  
planowano 173 000 zł  
pozyskano 210 742 zł 

wydatki

zrealizowane

141 044 zł

nie

wydatkowano

69 698 zł

• Corocznie zwiększają się pozyskiwane kwoty wpłat - rośnie spożycie alkoholu - przy 
jednoczesnym zmniejszaniu się ilości mieszkańców gminy. 

• Corocznie zwiększa się kwota niewydatkowana na profilaktykę i rozwiązywanie problemów 
alkoholowych. 

 

Czy Gmina Orzysz radzi sobie z rozwiązywaniem problemów alkoholowych? 

wielkość funduszu na przeciwdziałanie alkoholizmowi 



rekomendacja za rok 2010 stan za rok 2011 uwagi 

Dokumenty o tematyce antyalkoholowej 
zamieszczane w BIP proponuje się 
wyodrębnić w specjalnej zakładce, co ułatwi 
korzystanie z informacji w nich zawartych.  

Brak takiej zakładki Wiele dokumentów nie 
umieszcza się w BIP 

Rekomenduje się publikowanie w BIP 
sprawozdań z wykonania Gminnych 
Programów Rozwiazywania Problemów 
Alkoholowych. 

Nie publikuje się sprawozdań 

Proponuje się corocznie opracowywać 
program pracy i plan funkcjonowania 
świetlicy środowiskowej finansowanej oraz 
takich działań jak  zajęcia profilaktyczno-
integracyjne dla uczniów klas pierwszych 
Gimnazjum i ZSO i zajęć pozalekcyjnych 
profilaktyczno-edukacyjnych w szkolnej 
świetlicy wychowawczo-terapeutycznej dla 
dzieci i młodzieży ze środowisk zagrożonych 
w Okartowie – finansowanych w ramach 
Gminnego programu.  
 

Przedłożono takie 
dokumenty  

Część dokumentów nie 
zawiera celów, 
adresatów programu, 
dat opracowania i 
terminów 
obowiązywania, 
podpisów wykonawcy, 
zatwierdzeń  organu 
finansującego. 
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1.      stopień realizacji rekomendacji z raportu za rok 2010 



rekomendacja za rok 2010 stan za rok 2011 uwagi 

Proponuje się planować w Gminnych 
Programach działania profilaktyczne, 
informacyjno-edukacyjne kierowane do 
dorosłych bez problemu alkoholowego, czego 
nie stosowano w ostatnich latach. 

W dalszym ciągu takie 
działania nie są planowane 

Proponuje się prowadzić w każdym roku 
ewaluację wykonania Gminnego Programu 
RPA za rok ubiegły. 

Nie jest realizowane 

Planując działania Gminnych Programów, 
proponuje się korzystać z konsultacji 
specjalistów oraz doświadczeń innych Komisji 
RPA. 

Nie jest realizowane 

Proponuje się umożliwiać organizacjom i 
instytucjom, które w swoim statucie mają 
zapisy określające ich zaangażowanie w 
rozwiązywanie problemów społecznych, 
działających na terenie Gminy Orzysz, 
rekomendowanie kandydatów do GK RPA, 
oraz przyjąć mechanizm procedowania takich 
rekomendacji.  

nie jest realizowane 
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2.      stopień realizacji rekomendacji z raportu za rok 2010 



rekomendacja za rok 2010 stan za rok 2011 uwagi 

Proponuje się zachęcać i włączać organizacje 
pozarządowe Gminy Orzysz w  działania 
profilaktyki przeciwalkoholowej, mając na 
uwadze także fakt, że ok ¼ funduszu 
korkowego nie jest wykorzystywana. 

nie jest realizowane 

W związku z niewykorzystywanymi środkami 
pochodzącymi z wpłat na fundusz 
przeciwdziałania alkoholizmowi w kolejnych 
latach proponuje się uwzględnić te środki w 
GP RPA na kolejne lata. 

Niewykorzystane kwoty w 
dalszym ciągu wykorzystuje 
się na inne cele niż wskazane 
w ustawie. 

NIK w swoich 
kontrolach wskazuje 
niezgodność z ustawą. 
RIO ma się 
ustosunkować do 
sprawy ok. 20.11.2012  

W związku ze zmianami w strukturze sieci 
sklepów na terenie Gminy i zmianami 
ilościowymi mieszkańców i innych osób 
przebywających czasowo rekomenduje się 
rozważenie potrzeby ponownego 
przeanalizowania limitów punktów sprzedaży 
napojów alkoholowych i dostosowania do 
potrzeb ograniczania dostępności alkoholu. 

nie jest realizowane 
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3.      stopień realizacji rekomendacji z raportu za rok 2010 



rekomendacja za rok 2010 stan za rok 2011 uwagi 

Rekomenduje się zlecanie przez burmistrza 
kontroli w zakresie przestrzegania przepisów 
określonych w art. 131 i 15 ustawy nie tylko 
„w przypadku sygnałów w zakresie 
nieprzestrzegania zasad i warunków 
korzystania wydanych zezwoleń”, lecz także 
w celach profilaktycznych. 
 

w dalszym ciągu burmistrz 
nie zleca kontroli 

Proponuje się zatrudniać wychowawców 
pracujących w świetlicach dla dzieci z  rodzin 
z problemem alkoholowym, na podstawie 
umowy o pracę, a nie umowy zlecenia. 

nie realizuje się Sytuacja jest wyraźnie 
niezgodna z 
zaleceniami PARPA i 
szkodliwa względem 
celów, które ma 
realizować świetlica. 

Przewodniczącemu Rady Miejskiej w Orzyszu 
proponuje się przeanalizowanie konieczności 
prowadzenia częstszych i bardziej dogłębnych 
kontroli realizacji uchwał Rady Miejskiej, 
dotyczących Gminnego Programu RPA, a w 
skład zespołu kontrolującego nie powoływać 
osób będących członkami kontrolowanych 
organów. 

kontroli nie prowadzono 
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4.      stopień realizacji rekomendacji z raportu za rok 2010 



rekomendacja za rok 2010 stan za rok 2011 uwagi 

Rekomenduje się przeanalizowanie potrzeby 
dokonania zmian w obecnym składzie 
Gminnej Komisji RPA. 
 

Takiej zmiany dokonano, 
wymieniając jednego członka 
Komisji 

Były członek jest 
podejrzewany o 
chorobę alkoholową. 

Proponuje się, aby w skład Gminnej Komisji 
powoływać specjalistów, trzeźwiejących 
alkoholików, terapeutów oraz osoby cieszące 
się zaufaniem społecznym, a jednocześnie o 
nienagannej postawie moralnej i bardzo 
dobrej znajomości społecznego środowiska 
lokalnego. 
 

Dokonano jednej takiej 
zmiany 

Proponuje się rozdzielenie funkcji pracownika 
Urzędu Miejskiego odpowiedzialnego za 
opracowywanie i koordynację realizacji 
Gminnego Programu RPA od funkcji 
Przewodniczącego Gminnej Komisji RPA, co 
może zapewnić lepszą jego realizację. 
 

nie zrealizowano 
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5.      stopień realizacji rekomendacji z raportu za rok 2010 



Zapraszamy zatem do debaty, aby znaleźć 
odpowiedź na pytanie: 

 

 

Czy działania, które podejmuje Gmina Orzysz 
ograniczają „problem alkoholowy”, a jeśli 
niezupełnie – to co należy zrobić, aby poprawić tę 
sytuację? 
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SPOTKANIE 
MIESZKAŃCÓW 

ORZYSZA 

DZIĘKUJEMY 

prezentację przygotował K. Marusiński 

Zadanie dofinansowano ze środków  Stowarzyszenia Liderów Lokalnych Grup 
Obywatelskich i Fundacji im. Stefana Batorego 

 


